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Čtvrtletní předácká porada zodpověděla 
i otázky další těžby a budoucnosti po útlumu
STONAVA, OSTRAVA – Vedení společnos-
ti OKD svolalo do kulturního domu 
na severní lokalitě stonavské šach-
ty na první říjnový pátek poradu 
hlavních předáků a vedoucích úse-
ků pro vyhodnocení uplynulého tře-
tího čtvrtletí i podání výhledu na dal-
ší období. Následovala i méně formál-
ní, ale o to zajímavější část v podobě 
výpravné exkurze do starých ostrav-
ských havířských kolonií.

Ředitel provozu David Hájek, zá-
vodní dolu Karel Blahut, výrobně-
-technický náměstek Petr Škorpík 
a generální ředitel Roman Sikora 
zúčastněné informovali o výrob-
ních ukazatelích za poslední kvartál 
i za  prvních devět měsíců letošního 
roku, kdy si OKD vůbec nevedla špat-
ně, a samozřejmě také o bezpečnosti. 
Probíralo se pokračování Dolu ČSM 
v těžbě a jeho budoucnost po ukonče-
ní těžby. „Po vyvezení posledního vo-
zíku bude minimálně tři roky pokra-
čovat technická likvidace obou loka-
lit,“ vysvětloval Roman Sikora.

Představitelé těžební firmy horní-
ky seznámili i s plánem na příští rok, 
upřesnili oblasti, kde se bude kopat 
uhlí i kde se budou chystat nové po-
rubní bloky. Došlo taktéž na probírá-
ní personálního obsazení kolektivů 
a řešení náhrad za odcházející kolegy 
nejen z produktivních kont. Zmíněna 
byla v dané souvislosti například nábo-

rová kampaň OKD probíhající i za hra-
nicemi v Polsku. A při neformální de-
batě hlavních předáků a vedoucích 
úseků s vedením se mluvilo o celko-
vé situaci v našem regionu či zajištění 
odbytu produkce z Dolu ČSM v roce 
2024. „Předpokládáme, že o stěžej-
ních bodech předáci a vedoucí hovoři-
li v dalších dnech s chlapy ve svých ko-
lektivech,“ uvedla mluvčí společnosti 
Barbora Černá Dvořáková.

Porada posléze pokračovala „ne-
výrobní“ částí, nicméně stále v hor-
nickém duchu, a to cestou autobu-
sem do Slezské Ostravy, kde pro lidi 
z OKD uspořádal promovaný histo-
rik, pedagog a autor odborných člán-
ků zaměřených na popularizaci minu-
losti zdejšího regionu Tomáš Majliš 
komentovanou prohlídku míst spoje-
ných s generacemi dřívějších havířů.

Více na straně 2

Bezpečnostní heslo měsíce: Nepodceňujme chůzi, je to jedna z nejčastějších příčin úrazů v OKD!

Hořelo jen jako,  
ale i s evakuací

Předpisy nařizují provádět takovéto cvičení 
za účasti profesionálů z HZS nejméně jeden-
krát do roka.

2 Lidé ze šachty 
šlapou do pedálů

Coal Bike Trip, to je vyjížďka pod záštitou 
hlavního mechanika, jejímž říjnovým cílem 
nebyly tentokrát Beskydy, ale Prajzská.

4Badmintonový turnaj 
ve čtyřhře o Pohár 

generálního ředitele
Přijďte si zahrát a pobavit se!

INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Milé kolegyně, kolegové, 
spolupracovníci,
za dveřmi je nejen finále MS v ragby, které 
asi všichni napjatě už týdny sledujeme, ale 
také finále našeho pracovního roku. 

Hodnocení jeho tří čtvrtin, které máme 
v tuto chvíli za sebou, je snadné: ve srovnání 
s plánem dopadly velmi pozitivně.

Máme vytěženo 740 kt uhlí, což je téměř 
70 kt nad plán, v provozní metráži jsme 
zářijovým výkonem 730 m významným 
způsobem snížili manko od počátku roku 
a vypadá to, že nám na jeho konci bude 
chybět méně než 100 m.

Dařilo se i obchodně. V září jsme 
překonali plán prodeje o skoro 40 kt, takže 
za 3 kvartály jsme o 34 % lepší plánu.

Děkuji za skvělou práci všem důlním 
i povrchovým pracovníkům.

 Je dobře, že se nám září vydařilo, protože 
říjen bude složitější, zejména v oblasti těžby. 
Doufám, že se situace zlepší a v závěru roku 
se dostaneme na příznivější výsledky, než je 
v tuto chvíli očekávaných 40 kt těžby v říjnu.

Naše finále, poslední kvartál, nebude jed-
noduché, čeká nás spousta práce nejen pod 
zemí. Potřebujeme sestavit plán roku 2024, 
dotáhnout proces získání povolení hornické 
činnosti z pohledu posouzení důlních vlivů 
na životní prostředí (EIA) na období 2024 
a dále, provést aktualizaci střednědobého 
výhledu hospodaření do konce hornické 
činnost, dotáhnout již zahájené vyjednávání 
o podobě Kolektivní smlouvy na rok 2024 se 
zástupci odborových organizací. Není toho 
málo, ale zvládnout se to musí.

Začátkem října proběhlo již tradiční 
celodenní setkání hlavních předáků a ve-
doucích s vedením firmy. Tato setkání jsou 
vždy tematicky zaměřena, tentokrát jsme 
se vydali (pěšky) po stopách ostravských 

hornických kolonií a jejich tehdejších oby-
vatel – horníků z šachty Jan Maria. Kromě 
toho, že jsme intenzivní vycházkou udělali 
něco pro své zdraví, jsme se od průvodce 
dozvěděli spoustu zajímavostí, například 
jak se žilo 14členné rodině, včetně jednoho 
nocležníka, v bytě 1+1  nebo jak to horníci 
měli v polovině 19. století s pitím alkoholu 
před směnou a po ní. Hodně poučné!

Na měsíc listopad, konkrétně na 14. 
listopadu, pro vás připravujeme badmin-
tonový turnaj ve čtyřhře. Dvojice, které se 
zúčastní, mohou být i smíšené. Hraje se 
od 15. hodiny v karvinské hale STaRS. Tak 
se přijďte alespoň na chvíli odreagovat 
od každodenních starostí a udělat něco pro 
svou kondici.

A nemohu nepřipomenout také fotbalové 
derby – zápas karvinských proti Baníku 
Ostrava, který se hraje v neděli 5. listopadu 
od 15 hodin na stadionu MFK. Doufám, 
že se tam sejdeme v hojném počtu, komu 
budete fandit, nechám na vás. 

Užívejte podzimního slunce a dávejte 
na sebe pozor.

Zdař Bůh!
Roman Sikora, generální ředitel

OKD si nevedla ve třetím kvartále vůbec špatně.
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Nové internetové stránky OKD
STONAVA – Od druhé říjnové středy pod 
starou známou doménou www.okd.cz 
fungují nové internetové stránky společ-
nosti OKD s aktualizovanou podobou. 
Podle mluvčí těžařů Barbory Černé 
Dvořákové mají modernější vzhled, jsou 
přehlednější a uživatelsky přívětivější.

„Stránky už neodpovídaly současným 
potřebám ani co do vzhledu, ani co do je-
jich správy,“ uvedla Černá Dvořáková 
důvody, které vedly představitele firmy 
k zadání nové podoby webové prezen-
tace. Návštěvníci stránek se dozvědí, 

co je v OKD nového, a prostřednictvím 
fotografií mohou nahlédnout i do podze-
mí a pracovního života horníků.

Nechybí ani odkazy na bohatou 
historii Ostravsko-karvinského černou-
helného revíru a také na firemní Nadaci 
OKD a Spolek svatá Barbora pomáhající 
dětem i rodinám, které v důsledku 
mimořádné události na šachtě ztratily 
živitele. Charakteristické logo „F“ na no-
vém webu pak připomíná, že i OKD má 
vlastní facebookový profil, který žije 
aktuálním děním.

Stavba a začátky stonavské šachty očima 
pamětníka: V gumákách úřadoval i ředitel
STONAVA – My stavíme stavbu, stav-
ba staví nás! Pod tímto době po-
platným budovatelským heslem se 
v roce 1958 začal budovat Důl ČSM 
ve Stonavě, kde jako brigádník pomá-
hal i  Vladimír Špok. Tehdy samozřej-
mě netušil, že zdejší šachtě věnuje dal-
ších třicet let svého života a bude na ní 
působit i manželka, dcera či vnučka. 
Pamětníka jsme požádali o rozhovor 
při příležitosti Hornických slavností 
OKD a 55. výročí fedrunku na ČSM.

Můžete představit sebe a Váš 
vztah k Dolu ČSM?
Pocházím z beskydské horské obce 
Morávka a v sedmapadesátém roce 
jsem nastoupil tehdy ještě ve Slezské 
Ostravě na Hornicko-geologickou 
fakultu VŠB. To mi bylo sedmnáct. 
O rok později jsem se poprvé set- 
kal s Dolem ČSM, kdy jsem v rám-
ci svazáckých brigád kopal se spo-
lužáky kanalizaci k zařízení stave-
niště závodu Sever. V té době tam 
byly zelené louky, na místě budoucí-
ho dolu se teprve montovala hloubi-
cí věž. Podruhé, v září jednašedesáté-
ho roku, jsem zde začal fárat jako hlu-
bič VOKD při hloubení výdušné jámy 
severní lokality a nakonec po absol-
vování vysoké školy jsem tam 9. čer-
vence 1962 nastoupil už jako tech-
nik. Vzhledem k poslednímu roku 
u VOKD a při započtení všech prázd-

ninových brigád jsem měl v době 
ukončení studia za sebou už 411 od-
fáraných směn v podzemí. Na sto-
navskou šachtu jsem přišel jako  tepr-
ve třiapadesátý zaměstnanec v pořa-
dí tohoto mladého podniku … a když 
jsem Důl ČSM po třech dekádách 
opouštěl, přesahoval už počet za-
městnanců pět tisícovek.

A jak vzpomínáte na časy 
do doby zahájení těžby ČSM?
Trvalo to více než deset let, než byly 
vytěženy první tuny uhlí z porubu 
ve 23. sloji na závodě Jih. V té době 
se na výstavbě nového dolu podílely 
stovky, ba tisíce pracovníků nejrůz-
nějších dodavatelských firem. V pod-
zemí to byly převážně osádky VOKD, 
od sedmašedesátého roku je postup-
ně doplňovaly razičské kolektivy 
z utlumovaných šachet v petřvaldské 
části revíru. Podmínky nebyly jed-
noduché, ale byly pro všechny stej-
né. Žádné správní budovy, koupelny 
či šatny, závodní jídelna či ordinace 
lékaře. Celé zázemí bylo v dřevěných 
přízemních budovách, ve kterých 
nám koupelář před vyfáráním zatopil 
v plechových kamnech, a své fárač-
ky jsme sušili pod stropem na tyčích. 
Jen hlavní budova byla zděná, pří-
zemní, a na stejné chodbě měli kan-
celáře technici investičních odborů, 
měřiči, účetní i ředitel. Venku žádné 

zpevněné plochy, jen rozbahněný po-
vrch, takže jsme se po vyfárání ani ne-
zouvali z holínek. Ve fáračkách a v gu-
mácích běžně úřadoval i první ředitel 
Dolu ČSM, inženýr Rudolf Raška. 
K dolům nevedla žádná slušná ces-
ta, nejbližší autobusová zastávka byla 
ve Stonavě u PZKO, odkud se muse-
lo jít pěšky po panelce. Samozřejmě 
s postupem povrchové výstavby byly 
do zahájení těžby postaveny nové 
správní budovy, koupelny, lampov-
ny, sklady a jídelny na obou závodech.

Pokračování na straně 3

Vladimír Špok, pamětník.
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Zdař Bůh!, charitativní kalendář 
OKD pro rok 2024 už je v prodeji
STONAVA, OSTRAVA – Charitativní kalendář 
OKD z dílny fotografa Borise Rennera 
poprvé představený a symbolicky 
pokřtěný na karvinských Hornických 
slavnostech je oficiálně v prodeji. Stojí 
300 korun.

„Jeho koupí přispějete na dobrou věc. 
Celý výtěžek z prodeje poputuje Spolku 
svatá Barbora, který již devatenáct let 
podporuje děti, jimž zahynul rodič na ná-
sledky pracovního úrazu v hornictví. 
Spolek sirotkům pomáhá zajistit dosta-
tek financí na studium, zájmovou činnost 
i ozdravné pobyty,“ uvádí mluvčí těžební 
společnosti Barbora Černá Dvořáková.

Kalendář pojmenovaný všeříkajícím 
„Zdař Bůh!“ je možné zakoupit na severní 
lokalitě stonavské šachty každé úterý 
v době od 8 do 15 hodin až do 19. prosince 
v budově bývalého zdravotního střediska, 
v kanceláři č. 14 u Renaty Pavlíkové. 

Také je k dostání  v turistických 
centrech OSTRAVAINFO!!!, které jsou 
v krajském městě na obou velkých že-
lezničních uzlech, nádražích ve Svinově 

a v Přívoze, dále přímo v Nové 
radnici, u pasáže Elektra a na Náměstí 
Ostrava-Jih v Hrabůvce. Tam se bude 
prodávat do konce letošního roku. 
Zakoupit si jej můžete také v e-shopu 
OSTRAVAINFO!!!

Bude badmintonový turnaj 
o Pohár generálního ředitele
KARVINÁ – Pro všechny zaměstnance 
OKD, kmenové i dodavatelské, je 
vypsán turnaj v badmintonové čtyřhře, 
který se uskuteční v úterý 14. listopadu 
v hale STaRS Karviná (zimní stadion) 
ve Fryštátě.

„Hlavní cenou je Pohár generálního ře-
ditele,“ uvádí mluvčí OKD Barbora Černá 
Dvořáková s tím, že turnaj má navázat 
na dřívější hornické sportovní akce, které 
se těšily doslova masové oblibě. Na bad-
minton se mohou kolegové a kolegyně 
z revíru hlásit jednotlivě i ve dvojicích, 
podmínkou je chuť si zahrát a pobavit se!

Registrace probíhají do čtvrtka 8. lis-
topadu na e-mail renata.pavlikova@
okd.cz Do předmětu napište Badminton 
a uveďte své jméno, příjmení, číslo 
známky, a pokud již máte domluveného 
spoluhráče, připojte také jeho údaje, 
čímž jej přihlásíte. Pokud spoluhráče 
nemáte, bude vám vybrán z dalších 
přihlášených jednotlivců.

Turnaji bude 14. listopadu vyhra-
zen čas od 15 do 19 hodin. Vítězové 
budou dekorováni na místě generálním 
ředitelem a předsedou představenstva 
Romanem Sikorou.

Po třech kvartálech: Rubáňoví 
v plusu a čelboví stahují manko

HORNÍ SUCHÁ – Po třech čtvrtinách to-
hoto roku bylo v OKD vytěženo 740 tisíc 
tun a nad plán se podařilo přidat devě-
tašedesát tisíc tun uhlí. Na čelbách měli 
od ledna do září vyraženo 5 576 metrů 
a na plán ztráceli 242 metrů.

„V září máme nakopáno sto pět tisíc 
tun, což znamená, že jsme za minulý mě-
síc v plusu deset tisíc tun na technický 
režim a třiatřicet tisíc tun nad business 
plán,“ oznámil vedoucí provozu Roman 
Janulek na vyhlašování limitních výko-
nů v Horní Suché, kde byl ovšem pou-
ze jeden těžební kolektiv, kolektiv hlav-
ního předáka Miroslava Vaľanyho z úse-
ku vedoucího Karla Pochopeně pracují-
cí v porubu 293 200/2.

Dva bloky končí, další dva 
najíždějí
Problémy s poruchovostí a prostoji 
na zajišťování stropu připravily o spl-
nění technického režimu osádky hlav-
ního předáka Romana Badury s ve-
doucím úseku Rostislavem Riedlem, 
které nakopaly 9 885 tun v bloku 
463 312. „Ten jsme v říjnu začali při-
pravovat na likvidaci, stejně jako stě-
nu 293 200/2 s kolektivem Vaľanyho,“ 
poznamenal Janulek. V desátém měsí-
ci každopádně najely dvě nové těžební 
kapacity: 400 000 s kolektivem Kamila 
Turoně s vedoucím úseku Davidem 
Miarkou a 402 206 s hlavním předákem 
Dariuszem Heczkem a vedoucím úseku 
Wojciechem Pielkou z Alpexu.

Pro provoz příprav, jak navázal jeho 
vedoucí Petr Glas, znamenalo září 
„jen“ 730 vyražených metrů. „Výpadek 
činil šedesát metrů. Například u ra-
zičů Tibora Pavlíka z úseku vedeného 
Adrianem Firlou to nebylo ovlivněno 
kolektivem, ale geomechanikou ve 40. 
sloji, která je nepustila na paramet-
ry předpokládané ražby 402 240/3,“ 
popisoval. 

Ve sloji Natan si naopak neporadil 
nový kolektiv Alpexu s hlavním pře-
dákem Arkadiuszem Lisowskim z úse-
ku vedoucího Arkadiusze Węglarze, 
na čelbě 463 291/1, zvládl pouhých 
jedenáct metrů. Na pracovišti ho na-
hradily kmenové osádky od Michala 
Omelky z úseku Romana Čápa. 
„Nesplnilo se bohužel přání, aby raziči 
Andrzeje Stazewskiego z Węglarzova 
úseku dávali na čelbě 463 242 v Natanu 

s klasickou technologií více než jeden 
cyklus na dva metry. Přetrvávaly i sla-
bé výkony u Romana Jakubišina z úse-
ku Petera Buryho ze Sefekory, kterým 
chybělo jednadvacet metrů na kýže-
nou štufu sto metrů na štrece 400 094. 
A to jsme chtěli, aby si tito dodavate-
lé už v říjnu chystali nové pracoviště,“ 
konstatoval Glas.

Ale ostatní kolektivy příprav zase 
naopak pořádně zabraly, protože v cel-
kové měsíční metráži dosáhli přípravá-
ři, po květnových 760 metrech, na dru-
hý nejlepší výsledek v letošním roce. 
Nejvyšší metráže minulý měsíc dosáh-
li dodavatelé z Alpexu s hlavním pře-
dákem Waldemarem Paśikem z úse-
ku vedoucího Bogdana Bajaczyka, ale 
145 metrů z čelby 300 241/3 jim splně-
ní limitního výkonu nepřineslo.

Figura zabodoval ve sloji Natan
Jen pět metrů za nimi zaostali razi-
či téže dodavatelské firmy s hlavním 
předákem Tomaszem Figurou z úse-
ku vedeného Pawłem Palejem na tří-
dě 463 242/1. „Na vyhlašování limiťá-
ků se ukázali po dlouhé době, popr-
vé od února a teprve podruhé letos. 
Figura dokázal předtím razit osm-

krát nad sto čtyřicet metrů, ale všech-
no to bylo mimo sloj Natan. Tam teď 
na vzdáleném pracovišti s kombajnem 
MR 340 v obtížných klimatických pod-
mínkách, a s nikoliv optimálním po-
čtem lidí, zabodovali. Vypadá to na do-
cílení stavební připravenosti, kterou 
mají v grafech,“ komentoval to Glas.

Pokud, jak upozornil, nezasáhne 
příroda, měli by se přípraváři do kon-
ce roku zkonsolidovat a pokusit se 
stáhnout 242metrové manko na busi-
ness plán. „To nebylo způsobeno vý-
sledky, ale změnou strategie v průbě-
hu roku. Naší snahou je minimalizo-
vat tento výpadek na sto metrů,“ uzav- 
řel vedoucí provozu.

Na hlavní předáky a vedoucí úse-
ků rubání a příprav při vyhodnoco-
vání limitních výkonů za září apelo-

val výrobně-technický náměstek Petr 
Škorpík v souvislosti s úrazy: „Nadále 
nám přibývají ty drobné, souvise-
jící s chůzí. Bláto, nepořádek nebo 
přechodové můstky ve špatném sta-
vu, to jsou věci, které by neměly být! 
Vedoucí a předáci by v prvé řadě měli 
dbát na to, jak mají v revírech schůd-
né fárací uličky.“

Vaľany: Opět nejlepší těžba i postup

Po devíti měsících začalo být jasné, že 
horníky Miroslava Vaľanyho z úseku 
Karla Pochopeně už letos v těžbě nikdo 
nedožene. Od ledna do září nafed-
rovali 229 028 tun uhlí a spolehlivě 
se drží na čele rubáňové extraligy 
(kolektiv hlavního předáka Romana 
Badury z úseku vedeného Rostislavem 
Riedlem na druhém místě tabulky měl 

182 940 tun). Vaľanyho osádky přitom 
už v srpnu trhly v porubu 293 200/2 
rekordy v tunách (72 177) i postupu 
porubní fronty (117,6 metru), ale v září 
je ještě překonaly. Podařilo se jim na-
kopat 79 321 tun a ujet 130,7 metru, 
to se jinému kolektivu v revíru letos ani 
zdaleka nepodařilo. Úspěšný porub 
dokopal za dva a půl měsíce.

Noworyta: Podeváté úspěšně

Raziči od Marka Noworyty obsadili 
po třech kvartálech se 736 metry třetí 
příčku extraligy nejlepších kombajno-
vých kolektivů, ale zato se stoprocentní 
úspěšností v plnění „limiťáků“. Jejich 
letošní devátý měl hodnotu 87 metrů 
a byl to mimochodem i třetí nejlepší 
postup za září celkově. V oblasti 29. 
sloje se přitom budou Noworytovy 
osádky pohybovat ještě  v říjnu 

a listopadu, takže předpoklady pro 
dosažení dalších dvou limitních výkonů 
tady jsou!
Prosinec pro ně bude znamenat 
přestěhování do 30. sloje na čelbu 
300 285 (kde se probíjeli dodavatelé 
od Waldemara Paśika), která má 
připravený projekt pro zajištění chodby 
a s extra velkými výkony tady ze začát-
ku nikdo nepočítá.
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Kolektiv hlavního předáka Michala Omelky z úseku vedoucího 
Romana Čápa na čelbě 463 240/4 vyrazil 58 metrů při průměr-
ném postupu 3,22 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
16,96 centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Marka Noworyty z úseku vedoucího 
Romana Čápa na čelbě 293  241/1 vyrazil 87 metrů při průměr-
ném postupu 4,58 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
24,10 centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Tomasze Figury z úseku Alpex vedoucího 
Pawła Paleje na čelbě 463 242/1 vyrazil 140 metrů při průměr-
ném postupu 4,67 metru denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
27,45 centimetru na raziče a směnu.

Kolektiv hlavního předáka Miroslava Vaľanyho z úseku vedoucího 
Karla Pochopeně v porubu 293 200/2 nakopal 79 321 tun při měsíč-
ním postupu 130,7 metru, čemuž odpovídal průměrný denní postup 
4,36 metru a rubáňový výkon 82,11 centimetru na horníka a směnu. 

Chlapi z OKD si prošli ostravské 
kolonie s komentářem od historika
OSTRAVA – Tomáš Majliš začal dělat ko-
mentované prohlídky Ostravou před 
třinácti lety a pochopitelně nemohl 
při představování historie tohoto 
města doslova postaveného na kopá-
ní uhlí pominout zdejší havíře, šachty 
a vůbec jejich život. Ale až letos v říjnu 
šel poprvé s kůží na trh, když o tom-
to tématu přednášel hlavním předá-
kům a vedoucím úseků z Dolu ČSM, 
čili chlapům přímo z hornické praxe. 
Dopadlo to dobře!

„Horníci? Tak to mě hned zpočátku 
napadlo, že to nebude obvyklá klien-
tela. Že budou hodně věcí vědět. A já, 
že musím dokázat zaujmout celý auto-
bus chlapů z OKD a přiblížit jim věci 
byť z minulosti, ale dodnes stále blízké 
jejich práci,“ popisoval Majliš, jenž se 
z amatérského nadšence stal po absol-
vování oborů učitelství historie a spo-
lečenských věd i historie a ochrany 
průmyslového dědictví na Ostravské 
univerzitě regulérním odborníkem.

Návštěvu z OKD provedl přes 
oblasti někdejších šachet a havíř-
ských kolonií Hranečník, Jan Maria, 
Salmovec a Zvěřina (Zwierzyna), 
kde se dochovaly jak původní objek-
ty, tak zasypané jámy s metanovými 
„komínky“. „Chlapy zaskočilo, když 
jsem jim říkal, že na některých do-
lech neměli koupele. Jako třeba právě 
na jámě Jan Maria, kde začali budo-
vat koupele až na počátku minulého 
století. Horníci tedy předtím chodíva-
li špinaví domů a teprve tam se myli,“ 
uváděl Majliš.

Ten hlavní předáky a vedoucí úse-
ků stonavské šachty zaujal informa-
cemi o stravování jejich předchůdců 
(kobzole a zelé = bytí celé, maso jen 
výjimečně a hlavně pro živitele ro-
diny), ale třeba i o bydlení jako tako-
vém. „Divili se nad přeplněností bytů, 
například na Hranečníku na čtyřice-

ti metrech čtverečních, v domácnos-
ti jedna plus jedna, žilo i patnáct lidí,“ 
vysvětloval historik. Zmiňoval také 
ubytování typu „dělnická kasárna“, 
kde klientele vařily a další služby ob-
starávaly hornické vdovy.

„Pro zajímavost jsem nadnesl i vý-
sledky průzkumu z počátku minulého 
století, kdy na jámě Hlubina zjišťova-
li, kolik havířů pije alkohol před ran-
ní a kolik před večerní šichtou. Bylo 
to tehdy velmi běžné,“ líčil Majliš. 
S účastníky komentované prohlíd-
ky z OKD sdílel i dobové fotogra-
fie a za půldruhé hodiny jeho původ-
ní obavy o reakcích chlapů ze šach-
ty rozplynuly. „Myslím, že jsme do-
kázali najít společnou řeč, byli jsme 
schopni se i doplňovat. Vzhledem 
k tomu, že šlo o lidi s obrovským tech-
nickým přehledem o hornické praxi, 
dovedu si představit, že by mne moh-
li v řadě věcí opravit i poučit,“ uzavřel 
historik.

Tomáš Majliš při výkladu.
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Co jste všechno na šachtě dělal, 
než se začalo fedrovat?
Já jsem byl po nástupu zařazen 
do oddělení důlních investic, takže 
jsem denně fáral nejdříve na hloubení 
jam obou závodů a od pětašedesátého 
roku pak na všechny čelby otvírkových 
a přípravných důlních děl. Vzhledem 
k tomu, že otvírka probíhala v úplně 
neprozkoumaném důlním poli, pod 
detritem, v nesoudržných horninách 
s vysokou plynodajností, navíc s uhlím 
náchylným k samovznícení, bylo třeba 
po každém vyfárání řešit stále nové 
báňské problémy. Museli jsme se vyrov-
návat s častými zápary, zaplynováním 
dolu, důlními požáry. Však jsem také 
hned po nástupu absolvoval záchranář-
ský kurz a stovky směn odpracoval jako 
záchranář či vedoucí záchranných čet.

Můžete  zavzpomínat 
i na některé z tehdejších 
kolegů?
Nikdy nezapomenu na ty, kteří mne učili 
hornickému řemeslu. Na hloubení to 
byli předáci hlubičských, na ražbách 
předáci razičských kolektivů. Byli nej-
lepší z revíru a jejich jména jako Raba, 
Žofaj, Černík, Šálka, Náter, Andruška, 
Škriniar už dnes asi nikomu nic neřek-
nou. Já je ale stále vidím před sebou. 
Projektování důlních děl mě učily takové 
kapacity jako inženýři Maceček, Zlámal 
z BPO, striktní vyžadování bezpečnost-
ních předpisů báňský inspektor inženýr 
Ryška. Tu nejvyšší báňskou školu jsem 
absolvoval u inženýra Petráše, jenž se 
mnou řadu let pracoval v odboru rozvoje 
podniku. Vždy jsem obdivoval i své 
první ředitele, inženýry Rudolfa Rašku 

a Zdeňka Kubáně. Bohužel nikdo z jme-
novaných už není mezi námi. Umírali 
poměrně mladí, můj první předák 
na hloubení jam ve třiatřiceti, ředitel 
Raška v devětačtyřiceti, ředitel Kubáň 
ve dvaapadesáti letech. Určitě jim část 
jejich zdraví vzala práce pro Důl ČSM.

Stonavské šachtě jste opravdu 
zasvětil produktivní život …
Je to tak, celý, a nikdy jsem toho 
nelitoval! Mohl jsem denně sledovat 
výsledky své práce a stále se zdoko-
nalovat. Na Důl ČSM mě následovala 
i manželka, která v účtárně odpraco-
vala rovněž třicet let, a později i dcera, 
která je stále zaměstnankyní podniku. 
Už jen pro pobavení: Prázdninové 
brigády si na povrchu Dolu ČSM odpra-
covala i nejstarší vnučka Petra, dnes 
je z ní doktorka mikrobiologie, která 
výsledky výzkumných prací úspěšně 
prezentuje i v zahraničí. Velmi si vážím 
pozvání od organizátorů na oslavy 
pětapadesátého výročí zahájení 
těžby Dolu ČSM, ale zdraví mi bohužel 
nedovolilo se jich zúčastnit. Mohu tedy 
alespoň zavzpomínat na slavnostní 
zahájení těžby 19. prosince 1968. 
Konalo se v tehdejším Kulturním domě 
Kovona Karviná a obdržel jsem zde 
první a v životě rovněž poslední státní 
vyznamenání: za zásluhy o výstavbu 
Dolu ČSM. Při této slávě nám tenkrát 
hrál orchestr Gustava Broma a zpívala 
Yveta Simonová. Doufám, že letos se 
haví ři a jejich rodiny bavily u Marcela 
Woodmana či Richarda  Müllera 
tak, jako my v tom osmašedesátém. 
A pokud mi to zdraví dovolí, rád se se 
zaměstnanci Dolu ČSM setkám nejen 
při příležitosti vytěžení posledního 
vozíku uhlí.
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Ve třetím kvartále dvě mimořádné 
události a zbytečné újmy na zdraví
STONAVA – Horníci od Miroslava 
Vaľanyho, kmenoví raziči od Marka 
Noworyty a všechny dodavatelské 
čelbové osádky z Alpexu od Tomasze 
Figury, Waldemara Paśika, Patryka 
Holka, Arkadiusze Lisowskiego 
a Andrzeje Staszewskiego měly bez 
újmy na zdraví celý třetí kvartál. 
V tomto období se v revíru stalo de-
větadvacet registrovaných, mnoh-
dy i zbytečných, úrazů, jak sdělil ve-
doucí odboru bezpečnosti Břetislav 
Pukowski.

„Celkové hodnocení za červenec, 
srpen a září bohužel ovlivnila mimo-
řádná událost, smrtelný úraz z os-
mého měsíce na raženém důlním 
díle 402 220/1. A druhá mimořád-
ná událost byla nahlášena na kon-
ci sedmého měsíce, kdy došlo k po-
stupnému nárůstu koncentrací CO 
na hodnotu vyšší než 0,01 % v neo-
vlivněném výdušném větrním prou-
du z bloku 463 200/2 v souvislosti 
s procesem samovznícení. Porub byl 
preventivně uzavřen. V daném ob-
dobí jsme neměli úrazy zapříčiněné 
nepředvídatelnými událostmi, kte-
rými jsou důlní otřesy,“ informoval 
Pukowski.

Ten jako další bezúrazové osád-
ky ve třetím čtvrtletí označil kolek-
tivy Vybavování a likvidace 2  vede-
né Pavlem Gorovičem a hlavním pře-
dákem Radimem Škutou, dodavatele 
z Bastavu vedené Jánem Zabielným 

a Ľuboslavem Strihanem a Alpexu 
s hlavním předákem Dariuszem 
Heczkem (chystali si pod vybavová-
ním vlastní novou stěnu). „Z ostat-
ních úseků dosáhli na odměnu za prá-
ci bez úrazů   úsek elektro-služeb ří-
zený vedoucím úseku Martinem 
Teslíkem, úsek slaboproudu vede-
ný Martinem Lisem, úsek centrální 
dopravy Jih vedený Janem Pejsarem 
a úsek svislé dopravy Sever vedený 
Tomášem Frankem,“ chválil vedou-
cí odboru BOZP. Naopak rubáňo-

ví z úseku R1 od Rostislava Riedla 
se s pěti újmami na zdraví připra-
vili o odměnu za bezpečný provoz. 
Nedařilo se ani na úpravně a povrchu 
v dílnách odboru oprav, i tam byl re-
gistrován pracovní úraz.

„Celkový počet devětadvaceti úra-
zů za čtvrtletí a osmaosmdesát úrazů 
v tomto roce skutečně není výsledek, 
jaký bychom chtěli mít. Ve srovnání 
s extrémní úrazovostí loňského roku 
ale došlo ke snížení počtu úrazů o de-
větadvacet, čímž nám i poklesl ukaza-
tel úrazové četnosti z hodnoty  28,32 
v minulém roce na současnou hodno-
tu 21,09,“ upozorňil Pukowski.

Nejčastější zdroje úrazů zůstaly, 
změnilo se pouze jejich pořadí
Z hlediska zdrojů újmy na zdraví 
na Dole ČSM zůstaly na prvním místě 
důlní otřesy a s nimi dvaadvacet zraně-
ných zaměstnanců se čtvrtinovým po-
dílem na celkové úrazovosti. „Další dvě 
největší skupiny představují pády při 
chůzi a pády při manipulaci s břemeny 
se shodným podílem  dvaceti procent 
případů. Následuje přiražení materiá-
lem se sedmnácti procenty. Pád horni-
ny je  na čtvrtém místě a na celkové úra-
zovosti se podílí jedenácti procenty,“ 
zakončil vedoucí odboru bezpečnosti.

Cvičný požární poplach v budově C 
s pátráním po pohřešovaných kolezích
STONAVA – Kouř, sirény a požární 
poplach přerušily první říjnovou 
středu po deváté hodině dopoled-
ne práci ve správní budově C v se-
verní lokalitě Dolu ČSM. V soula-
du s vyhláškou o požární prevenci 
se konalo cvičení spojené s evakuací 

zaměstnanců, operační středisko 
hasičů o něm dostalo informaci pře-
dem, ale zasahující jednotky postu-
povaly jako v případě skutečného 
požáru.

„Poplach jsme vyhlásili na zá-
kladě zjištění kouře vycházejícího 

ze skladu materiálu úklidové do-
davatelské firmy v přízemí napro-
ti pánským toaletám. První volá-
ní bylo na inspekční službu dolu, 
která zajistila příjezd hasičů,“ vy-
světlil Jaromír Lapiš, bezpečnost-
ní technik a technik požární ochra-
ny. Předpisy, jak upozornil, nařizu-
jí takovouto akci uskutečnit alespoň 
jednou do roka.

Zaměstnanci se museli evakuovat 
podle únikového plánu na shromaž-
diště před hlavní vrátnicí dolu. Zde 
se zjistilo, že dva, Blanka Studená 
z právního odboru a Miroslav Goj 
z provozu elektrifikace, chybí. „Byli 
vedeni jako pohřešovaní a hasiči vstu-
povali do budovy s úkolem tyto kole-
gy uvězněné uvnitř vypátrat a vyvést 
ven,“ pokračoval Lapiš s tím, že vše 
proběhlo podle scénáře na jedničku.Požární cvičení na Dole ČSM-Sever.

Kontrola počtu evakuovaných před vrátnicí.

Snímek z dob budování stonavské šachty.
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Rizika při transportu materiálu

Speciální upozornění adresoval odbor 
vedení bezpečnosti OKD pracovní-
kům zajišťujícím transport materiálu 
po závěsné drážce a pracujícím s důlním 
elektrohydraulickým manipulátorem 
ŠA-MAN-01. Obsluha nesmí: 

 � předat řízení LZH jiné osobě (mimo 
zaškolování nového řidiče),  

 � vstupovat do ohroženého prostoru 
(došlo k poranění dolních končetin 
zaměstnance),

 � přidržovat se při manipulaci s řetě-
zovým zvedacím zařízením řetězu 
(došlo ke vtažení rukavice do rolky 
a poranění prstů),

 � provádět manipulaci či obsluhovat 
zařízení bez jeho kontroly a znalosti 
návodu (výsledkem bylo jak zranění 
obsluhy, tak ohrožení  kolegů).

„Veškeré stroje a zařízení musí 
být provozovány v souladu s návody 
k používání, pravidelně kontrolovány 
a servisovány. O těchto úkonech dělá 
písemný záznam ten, kdo danou čin-
nost provedl. Při používání manipulá-
toru ŠA-MAN-01 bych chtěl připome-
nout všem i vymezení manipulačního 
prostoru přenosnými zarážkami,“ 
zdůrazňoval Pukowski.

Stavba a začátky stonavské šachty očima 
pamětníka: V gumákách úřadoval i ředitel

Takto vypadalo po "nájezdu" zloděje na skříňky kolegů.

Vloupačky do skříněk v koupelích 
mají jasného a usvědčeného původce
STONAVA – Chlap, co rozhodně nedržel 
s ostatními na šachtě partu, se objevil 
na severní lokalitě Dolu ČSM. Zde okrá-
dal své kolegy, a to takzvaně vloupá-
ním, čili po „překonání překážky“, tedy 
uzamčených skříněk s osobními věcmi 
fárajících.

„Ke krádežím došlo v koupelích 
ve druhém patře ve dnech 29., 
30. a 31. srpna, vždy v době noční 
směny, a poškození byli celkem tři. 

Ztratily se jim, mimo jiné, osobní dokla-
dy, mobilní telefony či platební karty,“ 
informoval Jan Jurásek, vedoucí odboru 
ochrany a kontroly.

Díky intenzivní spolupráci jeho 
kolegů s policisty obvodního oddělení 
v Horní Suché se ale pachatel ze své 
kořisti a především také anonymity 
dlouho netěšil. „Zejména profesionál-
ním přístupem příslušníků Policie ČR se 
ho podařilo nejen odhalit a usvědčit, ale 
také zajistit část odcizených věcí, které 
pak byly poškozeným horníkům vráce-
ny,“ pokračoval Jurásek. Se zlodějem 
byl obratem rozvázán pracovní poměr 
a nemine ho ani trestní postih.

Manipulace s břemeny a materiálem je také trvalou hrozbou.
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Extraliga nejlepších rubáňových  
a přípravářských kolektivů
ZÁŘÍ 2023

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba    (t) tuny / 

den

odrubaná 
plocha za den    

(m2/ den)

rub. výkon 
    (t/hl/sm)

denní
postup    (m) kombajn, výztuž

1. Vaľany(293200/2) Pochopeň 79321 2 644 817.6 82,11 4,36 SL 300, DBT 1300/3100

2. Badura(463312/) Riedl 9885 335 183.7 6,511 0,93 SL 300, Fazos 15/31, 15/33

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba    (m) m / d čistý výlom/den

    (m3/den)
čelbový výkon     
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Pasik(300241/3) Bajaczyk, Ing. 145,00 5,37 124,06 31,63 AM-50/132 D02

2. ALPEX_Figura(463242/1) Palej 140,00 4,67 105,93 27,45 MR 340X-Ex SANDVIK C02

3. Noworyta(293241/1) Čáp 87,00 4,58 114,93 24,44 AM-50/132 C02

4. Kadlec(293261/1) Čáp 86,00 5,38 142,44 32,73 AM-50/132 C01

5. ALPEX_Holek(54625/) Palej 79,00 2,72 68,38 16,02 MR 340X-Ex SANDVIK C01

6. Pavlík(402240/3) Firla 36,00 2,57 60,94 12,71 AM-50/132 C03

7. ALPEX_Lisowski(463291/1) Weglarz, Ing. 11,00 1,38 34,65 8,09 AM-50/132 C04

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
    (m) m / d čistý

výlom/den    (m3/den)
čelbový 

výkon    (cm/hl/sm) typ zařízení

1. Omelka(463240/4) Čáp 58,00 3,22 78,30 18,34 VVH-1U C01, D 1131 HAUSHERR,NOELL C02

2. ALPEX_Staszewski(463242/) Weglarz, Ing. 44,00 1,69 39,94 9,96 VVH-1B D01, NSU-1E K03

3. Slíž(402220/1) Firla 25,00 1,79 46,61 8,98 VVH-1U D01, NSU-1E C01

4. SEFEKORA_Jakubisin(400094/) Bury 19,00 1,19 26,96 6,99 VVH-1U K01, D 1131 HAUSHERR,NOELL C01

LEDEN – ZÁŘÍ 2023

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. Vaľany Pochopeň 229028 889 323.9 17,488 1,93

2. Badura Riedl 182940 768 320.1 14,057 1,76

3. Turoň Miarka 105822 1376 478.4 30,611 3,39

4. ALPEX_Heczko Pielka 93865 694 358.5 26,016 1,79

5. Pokorný Pamánek, Ing. 4078 453 134.6 11,584 0,68

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 1070,00 4,50 101,51 26,43

2. ALPEX_Figura Palej 794,00 4,05 97,87 23,62

3. Noworyta Čáp 736,00 4,57 107,16 24,72

4. ALPEX_Holek Palej 619,00 3,68 96,80 21,35

5. Kadlec Čáp 557,00 3,98 103,92 21,47

6. Pavlík Firla 429,00 3,70 79,40 19,33

7. ALPEX_Lisowski Weglarz, Ing. 13,00 1,44 36,36 8,50

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Staszewski Weglarz, Ing. 451,00 2,10 48,35 11,78

2. Omelka Čáp 393,00 2,47 62,79 12,92

3. Slíž Firla 373,00 2,36 60,80 11,42

4. SEFEKORA_Jakubisin Bury 78,00 1,16 29,13 6,73

5. Noworyta Čáp 58,00 2,64 62,31 14,19

6. ALPEX_Figura Zguda, Mgr. 5,00 1,00 24,60 4,13

V ročních tabulkách jsou  zeleně označeny kolektivy, které více provozních dnů odpracovaly s technologií POP 2010.

Hlavní mechanik OKD v sedle

STONAVA  – „Kolo? To je zábava, kterou 
trávím většinu volného času,“ odpoví-
dá Tonda Míra, hlavní mechanik OKD, 
na otázku, co pro něj kolo znamená. 
Každoročně najezdí průměrně 6 tisíc 
kilometrů a k cyklistice už přivedl 
oba své syny a částečně i  manželku, 
takže z jeho soukromého koníčka se 
postupem času stala rodinná zábava.  

S cyklistikou začal relativně pozdě, 
v 35 letech, kdy dostal od manželky 
horské kolo jako dárek k narozeni-
nám. Dárek, po kterém ale podle 
svých slov příliš netoužil. „Tak nějak 
mi ho s tchánem nutili, že žádné kolo 
nemám a že by to byl hezký dárek. 
A když už tedy bylo doma, tak jsem 
ho začal brát jako nástroj ke zlepšení 
fyzičky.“

Velkým vzorem se pro Tondu stal 
Petr Kopačka, kamarád z práce 
a kovaný cyklista, s nímž začal 
trénovat. Metou prvního roku v sedle 
se stal výlet s kamarády do Tater. 
„Tatry pro mě byla motivace jako 
hrom, byť na horském kole jsem tam 
byl mezi kamarády, kteří jeli všichni 
na „silničce“, tak trochu outsider. 
Ale podporovali mě a všemožně se 
starali, abych si to užil.“ 

Měsíc po návratu nastal přelom 
v Tondově cyklistické „kariéře“. Pořídil 
si totiž silniční kolo. „Je to Max Bike, 
ostravská výroba na míru pro Míru. 
Jezdím na něm dodnes, to je pěkných 
pár let. Ne, že bych to nějak zvlášť po-
čítal, ale máme už spolu najeto kolem 
50 tisíc kilometrů,“ chválí si Tonda 
svůj stroj, s nímž dosáhl i úctyhodné-
ho rekordu: „Když jsme se loni vraceli 
z Tater domů, zatoužili jsme ujet 300 
kilometrů v jeden den. Tak jsme to 
vzali oklikou a těch tři sta dali! Na to 
jsem fakt pyšný.“

Nadšením pro cyklistiku strhl Tonda 
i své dva syny, kteří se k němu začali 
přidávat na jeho vyjížďkách. Přihlásil 
je do dětského cyklistického oddílu 
v Orlové, kam jezdil s nimi a postupně 
se stal i spolutrenérem jeho členů. 
Pod jeho taktovkou synové Toník 
a Adam už několik let sbírají cyklistic-
ké úspěchy. Starší se už ve 12 letech 
stal mistr Moravskoslezského kraje 
a stále patří mezi špičku. Mladší syn 
je postrachem všech závodníků v jeho 
věkové kategorii, kdy letos vyhrál 9 z 9 
závodů a rovněž se stal mistrem kraje. 
„Za svůj úspěch považuji to, že děti 
v dnešním poněkud líném světě u cy-
klistiky zůstaly a že je to pořád baví. 
A samozřejmě jsem taky rád za to, 
že jsem si trénováním hodně zlepšil 
kondici a do ježdění se nemusím ani 
po letech nutit,“ dodává Tonda.

A vypadá to, že v rodině Mírů 
zůstane kolo zábavou ještě dlouho. 
„Moje žena letos přesedlala z elek-
trokola na klasické silniční a úspěšně 
se mnou a syny zvládá absolvovat 
mnohakilometrové cyklovýlety, což 
je cesta dobrým směrem. Tak se 
můžu věnovat rodině i svému koníčku 
najednou,“ uzavírá.

Lidé z OKD, jak je neznáte

Hlavní mechanik s rodinou na cyklovýletě.
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Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého koníčka, 
dokázali jste něco výjimečného a chcete se o to podělit? Nebo máte tako-
vého parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo zavolejte 
na 606 774 346.

Antonín Míra (vlevo) se svým kolegou 
a kamarádem Petrem Kopačkou.

Coal Bike Trip poprvé mimo Beskydy, cílem byla Prajzská
STONAVA – Již potřinácté se cyklističtí 
nadšenci z Dolu ČSM vydali na společnou 
vyjížďku nazvanou Coal Bike Trip (Uhelný 
cyklistický výlet). Této sportovní akce, kterou 
organizuje již od roku 2015 Petr Foltyn, se 
pravidelně účastní nejen současní a bývalí 
zaměstnanci OKD všech možných profesí, 
ale i někteří jejich rodinní příslušníci.

„Cílem každého výletu byl vždy některý 
z vrcholů Beskyd, ovšem tentokrát jsme se 
vydali na Prajzskou, podél česko-polské 
hranice na Bohumín, Hať a Bělou,“ vysvětlil 
vedoucí provozu vybavování a likvidace Petr 
Foltyn, jenž je duší celé akce. „S nájezdem 
devadesát sedm kilometrů je zřejmé, že se 
jedná o poctivý a nefalšovaný cyklo výlet, 
který již potřetí absolvoval i nejmladší člen - 
Bárny, můj vnuk, jemuž je teprve jedenáct let. 
Naproti tomu nejstaršího člena nelze určit, 
protože se všichni cítíme mladě,“ pokračoval 
s úsměvem Foltyn s tím, že pro velký úspěch 
se od roku 2020 koná Coal Bike Trip dvakrát 
ročně, vždy na jaře a na podzim. 

S náročnou organizací každé cyklo-
vyjížďky Petrovi pomáhá Petr Kopačka 
coby traťový komisař, který vytváří detailní 
itinerář trasy, Antonín Míra jako technický 
komisař, který se stará o bezporuchový 
provoz všech bicyklů, Roman Fliega - 
sportovní komisař, dohlížející na dodržo-
vání pravidel, a zdravotník Karel Mitrenga, 
jenž pečlivě sleduje momentální kondici 
všech účastníků. 

Součástí každé vyjížďky je také závod, 
kdy všichni soutěží o získání vrcholové 
prémie. 

„Abychom všechny účastníky potěšili, 
chystáme na každý výlet i drobné dárečky, 
jako třeba bidony, dresy a vesty,“ popsal 
vedoucí vybavování a likvidace. Ten se 
dříve podílel na organizování hornických 
fotbalových turnajů, jenže chodilo stále 
méně a méně lidí, a naopak náklady na za-
jištění tělocvičen i jiných náležitostí rostly. 
Proto začal organizovat cyklovyjížďky, které 
účastníky baví dodnes. Cyklistická výprava ze šachty vedla v říjnu na Prajzskou.Na třináctém ročníku našlapali sedmadevadesát kilometrů.
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Nepodceňujte chůzi, nepřestává být 
jednou z hlavních příčin úrazů v OKD!
STONAVA – Letos už jednadvacet pří-
padů z osmaosmdesáti, vloni dokon-
ce jednapadesát ze sto třiceti šest! Tak 
vypadá statistika úrazovosti v revíru 
způsobená chůzí či přemisťováním 
břemen. Vedení společnosti OKD 
opět apeluje  na to, aby se tyto běžné 
lidské každodenní zažité činnosti ne-
podceňovaly!

„Jak nám ukazují varovná me-
menta z historie, i při chůzi se stá-
valy fatální újmy na zdraví,“ říká ve-
doucí odboru bezpečnosti Břetislav 
Pukowski. A pro poučení přidává ně-
které nejen tragické příklady:

 � horník přecházel jedoucí pásový 
dopravník mimo přechodový můstek 
a byl smrtelně zraněn v přesypu pásů,

 � dalšího strhla těžená hornina při 
překračování jedoucího stěnového 
dopravníku za plné těžby porubu, byl 
usmrcen v drtiči uhlí,

 � úpraváři propadli podlahou patra 
budovy nezajištěným otvorem nebo 
scházejícím zábradlím,

 � pracovník se zřítil skrz zkorodovanou 
ocelovou plošinou spodního sklípku 
v náraží do jámy,

 � zaměstnanec přišel o nohu, amputo-
val mu ji pásový dopravník, když ho 
překonával mimo přechodový můstek 
a noha mu propadla dírou v páse,

 � dalšího zachytil pásový dopravník 
v blízkosti napínací stanice a ampu-
toval mu patu nohy.

Pouze s chůzí je v registru z letoš-
ních devíti měsíců spojeno jedenáct 
úrazů! „Což je bezmála třináct pro-
cent z celkového počtu všech regis-
trovaných případů. Pád při přemís-
ťování břemen v počtu šesti úrazů na-
vyšuje tuto skupinu o dalších sedm 
procentních bodů a spolu představu-
jí tedy druhou největší skupinu podle 

vykonávané pracovní činnosti. Každý 
pátý pracovní úraz v tomto roce tedy 
vznikl při chůzi na pracovištích nebo 
přemísťování předmětů a materiálu,“ 
pokračuje Pukowski.

Z rozboru vyplývá, že nejčastější-
mi zdroji těchto případů je vlhká nebo 
rozbahněná počva, uklouznutí na ne-
rovnosti, uklouznutí na materiálu 

(plastu, popílku, kabelu), zakopnu-
tí o materiál (kámen, břemeno), pře-
cházení kolejové výhybky, přechody 
po přechodových můstcích, pochůz-
ných lávkách i schodištích. 

„Vedení organizace při posuzo-
vání úrazů při chůzi rozhodlo insta-
lovat pochůzné rošty podél pásové 

linky A centrálního odtěžení. Úsek 
centrálního odtěžení už započal s je-
jich postupnou instalací. Žádáme 
tímto všechny kolegy, aby zejména 
při dopravě zařízení, strojů a ma-
teriálu nepoškozovali nové ocelové 
rošty,“ připomíná vedoucí odboru 
bezpečnosti.

Hlavní roli má ve většině případů lidský faktor

 � operativní správci musí odstraňovat 
závady na cestách pro chůzi tak, 
aby byly bez prohlubní, odvodněné 
a bez překážek pro chůzi, zkrátka 
bezpečné,

 � uklouznutí po mokré počvě i bez 
úrazu musí být signálem pro řešení 
a odstranění tohoto nebezpečného 
stavu,

 � vstupuji-li na jakýkoliv dopravník, 
musím se přesvědčit, že je zajištěn 
proti spuštění (děláme to tak vždy?),

 � při přechodu přes pásový dopravník, 
musím použít přechodový můstek, 
který musí být v pořádku – řádně 
ukotvený, bezpečný musí být jak 
vstup, tak i výstup z můstku včetně 
jeho bezprostředního okolí,

 � všude, kde chodí zaměstnanci, musí 
být zajištěna fárací ulička pro chůzi 
(cesta pro chůzi a dopravu není skla-
diště materiálu a strojního zařízení),

 � zvláštní pozornost je nutno věnovat 
stavu nástupiště při dopravě osob 
pomocí kolejových lokomotiv 
v revíru,

 � značným rizikem úrazu mohou být 
dlouhodobě roztažené pásové pota-
hy dopravníků na počvě,

 � rizikem úrazu jsou rovněž ponechané 
svorníky a hajcmany na chodbách, 
kde už nemají svůj význam, i pohoze-
né zbytky pásové gumy,

 � zaměstnanci nevěnují dostatečnou 
pozornost při chůzi a nesledují cestu 
nebo si cestu snaží zkrátit i za cenu 
rizika úrazu,

 � na povrchu je rizikem při chůzi 
po schodech používání mobilního 
telefonu nebo běhání po schodech  
a nedržení se zábradlí,

 � v zimním období hrozí nebezpe-
čí uklouznutí na zledovatělém 
povrchu.

Záchranáři z Dolu ČSM-Jih 
na akci HBZS pro veřejnost
OSTRAVA – Na tři stovky návštěvníků 
dorazilo i navzdory škaredému počasí 
předposlední sobotu v září na Den otev- 
řených dveří Hlavní báňské záchranné 
stanice (HBZS) do Ostravy-Radvanic. 
Věnovali se jim tady také chlapi z Dolu 
ČSM-Jih, kteří byli právě v záchranářské 
hotovosti.

„Já vařil klukům v kuchyni, takže 
jsem byl této milé povinnosti zproštěn. 
Ale ostatní naši byli u ukázky techniky 
a vybavení nebo u atrakcí pro děti,“ 
popsal Martin Mareš, který na HBZS 
sloužil jako zástupce četaře. S ním tam 
byli ze stálého sboru závodní záchranné 
služby stonavské šachty četař Jan Černý 
a mechanik Lukáš Černický plus tři 
dobrovolní záchranáři – Pavel Havlíček, 
Radim Smrž a Lukáš Cependa.

Den otevřených dveří dělala HBZS 
opět po roce, a umožnila tak široké 
veřejnosti prohlédnout si jak zázemí, 
od garáží po dílny požárního, lezeckého 
i potápěčského oddělení, učebny, tak 

i techniku pro záchranářské akce v pod-
zemí i komerční práce. Jako obvykle se 
velké pozornosti těšil Mercedes-Benz 
Unimog s hyperbarickou komorou pro 
potápěče. A samozřejmě suterénní 
polygon – dýmnice – který je jediným 
svého druhu v tuzemsku; v tomto 
prostoru o rozloze asi dvou tisíc metrů 
čtverečních jsou na třech patrech čtyři 
okruhy ve skoro čtyřsetmetrové délce, 
které mají záchranáři podle nařízení 
báňské správy cvičně profárat nejméně 
čtyřikrát do roka. Venku si dětští 
návštěvníci areálu skládali puzzle, pro-
lézali lutnou, zkoušeli lezeckou lanovku 
a malovali. Pod pegolou podávala HBZS 
i občerstvení.

„Chlapi říkali, že kdyby svítilo sluníč-
ko, dorazilo by tam tak třikrát více lidí,“ 
poznamenal Mareš, který je na ČSM-
Jihu četařem. Slouží tady rok, nicméně 
předtím jich strávil třicet na Dole ČSA, 
z toho dvacet v jeho závodním záchran-
ném sboru.

Jedno z největších lákadel představovala dýmnice.
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Jeden z varujících následků újmy na zdraví při chůzi.
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PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s.
třída Osvobození 1721/9, Karviná +420 725 756 830

  telefonicky osobně     na webu

www.pracevokd.cz

KDY JINDY,
NEŽ TEĎ?
Poslední šance stát se horníkem!

Výdej vitamínů pojištěncům RBP 
STONAVA – Revírní bratrská pokladna, zdravotní pojišťovna, každoročně vydává 
svým pojištěncům, kteří jsou zaměstnanci OKD a kteří pracují na důlním nebo 
povrchovém rizikovém pracovišti, vitamínové přípravky. 

Výdej vitamínů bude probíhat od 9. 11. 2023 ve výdejně ochranných pomůcek 
na lokalitách ČSM-Sever a ČSM-Jih. Při výdeji je potřeba se prokázat ASEP kar-
tou. Zaměstnanci lokality Darkov vitamíny obdrží od svého vedoucího.
 Centrum personálních služeb
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Monika Němcová (uprostřed) se šekem pro Barborku.
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Symbolický konec těžby na šachtě ve Frenštátě.
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POHO Point najdete i na Lodičkách.
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Místo vozíku vyvezli z podzemí poslední okov.Relikvie z Dolu Petr Bezruč.
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Šachťák k osmistému výročí založení 
města Orlové.

Novinky zaujmou na první pohled.

Hornická vlajka.

800 let Orlové oslavovali i šachťákem 
a vybrali krásnou sumu pro Barborku
ORLOVÁ – Druhé nejstarší (po Těšínu) 
město karvinského okresu oslavilo 800. 
narozeniny a nezapomnělo při tom ani 
na horníky, kteří k Orlové historicky 
patřili, patří a budou patřit i nadále. 
Součástí výročního program byl totiž 
i tradiční šachťák se Skokem přes kůži!

„Tím jsme si připomněli neodmy-
slitelnou součást našeho města,“ 
uvedla orlovská starostka Lenkou 
Brzyszkowská. Ta  do kulturního domu 
pozvala významné emeritní pracovníky 
Ostravsko - karvinského revíru a skokem 
přes kůži také symbolicky jako první 
fuxie tohoto šachťáku vstoupila mezi 
slavné semestry, a tudíž do stavu 
hornického.

V prezidiální tablici se objevil jako 
SVNP Jan Březina, asistoval mu Josef 
Grim coby Kantor a nechyběl ani nestor 
udržování montánních tradic profesor 
Pavel Prokop. Během ceremonie se 

nejen vzpomínalo na důlní neštěstí 
a hornické kamarády, kteří při nich přišli 
o život, ale též se vybíralo do gumáků 
na Svatou Barborku. Její předsed-
kyně Monika Němcová převzala šek 
na 43 810 korun a s díky to komento-
vala: „Výše této krásné částky dokáže 
pokrýt celý školní rok pro jedno dítě 
z Barborky!“

Důchodci z Bezruče slavili hornický 
den v někdejším havířském učilišti
OSTRAVA – Na chvíli do mladých let se 
vrátili na oslavy Dne horníků 2023 
pánové z Klubu důchodců Dolu Petr 
Bezruč. Vždyť se uskutečnily v Ostravě-
Porubě na dřívějším Odborném učilišti 
Dolu Vítězný únor, jež se po reorganizaci 
stalo Hornickým učilištěm Ostravsko 
– karvinských dolů (dnes SŠ prof. Z. 
Matějčka), které oni sami nebo jejich 
kolegové ze šachty navštěvovali.

O pracovišti samotném v rámci 
havířského dne přednášel jeden 
z nejpovolanějších: Zdeněk Weiser, který 
na Dole Petr Bezruč sám začínal jako 
učeň a končil po čtyřiceti letech při jeho 
útlumu ve vedoucí funkci. Zmínil také 
zachovanou věž této šachty na Slezské, 
prakticky nad centrem Ostravy, která se 
stala jednou z dominant města. „Patří 
také k nejvyšším i nejnižším bodům, 
pracoviště v dole byla až tisíc metrů pod 
úrovní Jaderského moře,“ poznamenal.

Vysloužilci z „Bezruče“, mezi nimiž 
nechyběly ani dámy, si na svůj profesní 
svátek připili samozřejmě černo-ze-
leným mixem pepermintky a fernetu 

známým pod názvem Hornická vlajka. 
Na oslavě měli i pamětní kylof Dolu Petr 
Bezruč, skuru užívanou při ceremoniálu 
vstupu nových adeptů do hornického 
cechu a další relikvie.

Virtuální prohlídky umožní 
nahlédnout do starých dolů
KARVINÁ – Nejen veřejnosti mimo hor-
nickou praxi pro ukojení zvědavosti, 
ale i těm, kteří pracovali na již utlu-
mených a zrušených šachtách k vyvo-
lání vzpomínek, slouží POHO Pointy, 
umístěné v rekultivované krajině 
na Karvinsku. Jsou to interaktivní 
tabule nabízející virtuální prohlídky 
a audiokomentáře. Zaujmou na první 
pohled, protože je tvoří vyřazené vo-
zíky či jiné hornické artefakty.

„Lidé se jejich prostřednictvím po-
dívají do běžně nedostupných býva-
lých dolů, dozvědí se o hornické his-
torii území, zároveň se seznámí s bu-
doucí vizí a nově chystanými projekty 
v této lokalitě. Náš kraj se totiž mění, 
jdeme vstříc rozvoji směrem k inova-
cím a výzkumu. Zároveň ale nesmí-
me a nechceme zapomínat na hornic-
kou minulost, která výrazně ovlivni-
la charakter regionu a je stále důležitá 
pro lidi, co zde žijí. Chceme zacho-
vat historické i kulturní hodnoty po-
hornické krajiny i samotných důlních 
areálů,“ vysvětluje náměstkyně mo-

ravskoslezského hejtmana pro regio-
nální rozvoj Šárka Šimoňáková 

POHO Pointy jsou součástí trans-
formačního projektu pohornic-
ké krajiny POHO 2030 a jejich tvůr-
ci nechali naskenovat celé areály ša-
chet Gabriela a Lazy. „Dokonce jsme 
v tomto ohledu první v Česku. Jedná 
se o vůbec první kompletní nasnímání 
celých oblastí opuštěných dolů v rám-
ci republiky,“ uvádí Šimoňáková. 
Novinku zájemci najdou na čtyřech 
místech: u šikmého kostela sv. Petra 
z Alkantary, přímo u bývalého Dolu 
Gabriela, na náměstí Staré Orlové 
a v areálu Lodičky v Karviné. Každá je 
opatřena mapou pohornické krajiny, 
krátkým popisem a QR kódem, díky 

němuž si lidé mohou spustit na vlast-
ním zařízení audiokomentář v čes-
kém i polském jazyce.

„POHO Pointy zaujmou na první 
pohled, jsou vytvořeny z nevyužitých 
důlních vozíků a dalších recyklova-
ných kovů. Tato malá transformace je 
ukázkou udržitelného vytváření no-
vých hodnot, které stále zachováva-
jí úctu k našemu hornickému dědic-
tví,“ dodává Petr Birklen z krajské ak-
ciové společnosti MSID, který je šé-
fem POHO 2030. Tento program má 
za cíl vdechnout poddolované a rekul-
tivované krajině na Karvinsku nový 
život a právě POHO Pointy jsou drob-
ným dílkem v bohaté mozaice těchto 
vizí a plánů.

 Poslední okov z Dolu Frenštát
FRENŠTÁT POD RADHOŠTĚM – Ač se na fren-
štátské šachtě vlastně nikdy uhlí ne-
kopalo, provoz tu probíhal „hornic-
kým způsobem“ a také rozloučení 
s touto lokalitou se uskutečnilo v du-
chu slavných báňských tradic. Snad 
jen s tím rozdílem, že závodní Ivan 
Šimek nedal pokyn k vytěžení posled-
ního vozíku, nýbrž posledního okovu.

Důl Frenštát, jehož situování 
v Beskydech vzbudilo značné kon-
troverze, měl podle průzkumů z let 
1958 až 1968 v západním ložisku až 
750 milionů tun geologických zásob 
uhlí. Budování šachty začalo až v roce 
1982 hloubením jámy číslo 4 o os-
miapůlmetrovém průměru, přičemž 
vše provázely natolik nepříznivé tla-
kové projevy, že se pro ni musela na-
vrhnout a zrealizovat dvouplášťová 
výztuž.

Frenštátské uhlí, jak vzpomínal 
Jaroslav Kubánek z Klubu přátel hor-
nického muzea Ostrava, bylo odkry-
to po odpalu ve sloji Prokop v dubnu 
1989 a něco z něho hned havíři sym-
bolicky vyvezli na povrch. A do dvou 
let přešla lokalita rozhodnutím vlády 
na konzervační režim, ze kterého se 
už nevzpamatovala. OKD ji nakonec 
převedla pod DIAMO, přičemž v re-
žii tohoto státního podniku se  v sr-
pnu uskutečnil i „poslední okov“. 
Hornické karmíny k tomu hrála smeč-
ka z VŠB-TUO v čele s Kantorem.

DIAMO následně oznámilo, že 
na přelomu druhé a třetí zářijové de-
kády byl dokončen zásyp frenštát-
ských jam F4 a F5: „S ohledem na to, 
že zásyp obou současně začal týden 
předtím, šlo o mimořádný počin. 
Doba zásypu byla při bezproblémo-
vém průběhu odhadnuta na dva týd-
ny, vše tudíž skončilo s výraznou ča-
sovou rezervou.“ Na utlumené šach- 
tě si dali technologickou přestávku 
a po konsolidaci zásypu dojde k vy-
tvoření uzavíracích ohlubňových 
povalů.
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Klienti z Pohody v Hradci nad Moravicí.
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Kouzelný svět přírody, aneb 
aktivní život seniorů z Karviné
KARVINÁ – Balzám na tělo i duši, Výlety 
za poznáním a Putování světem příro-
dy, to byly tři cykly projektu Kouzelný 
svět přírody pro seniory organizova-
né v celkem sedmi městských klubech 
v Karviné. A jak jeho realizátoři ze soci-
álního odboru radnice zdůraznili, bez 
podpory z Nadace OKD by sotva doká-
zali nabídnout tolik zajímavých aktivit.

„První část byla zaměřená na vy-
užití různých druhů terapií, které 
ovlivňují vztah mezi lidmi a zvířaty,“ 
popisovala Marie Pollaková z kar-
vinského magistrátu. Senioři navští-
vili Centrum přírodovědné stanice 
Juventusu, Kynologický klub v Parku 
Boženy Němcové či statek v Olšinách. 
V rámci prohlídek se dozvěděli zají-
mavosti o umístěných zvířatech, měli 
možnost si je prohlédnout zblízka, 
pohladit i vzít do rukou. Seznámili 
se s prvky canisterapie a hypoterapie 
(léčení prostřednictvím psů, respek-
tive koní). „Naši senioři nikdy neza-
pomněli donést zvířatům něco dobré-
ho, jako například piškoty, mlsky, mr-
kev či jablíčka,“ podotkla Pollaková.

Ve druhé etapě projektu  proběh-
ly výlety, jeden do Arboreta v Novém 
Dvoře u Opavy, kde účastníci vy-
slechli výklad s prohlídkou zahrady, 
a druhý do ZOO Ostrava, kde zhléd-
li faunu různých kontinentů i vysaze-
nou flóru.

„Poslední částí byl seniorský tábor, 
v jehož rámci probíhaly různé aktivi-
ty navazující vždy na dané téma. Při 
sportovních činnostech senioři sbí-
rali korálky jako mravenci či pylo-
vé kuličky jako včelky. Tvořili květi-
ny z papíru, motýly či zoologickou za-
hradu z nalezených přírodnin. Mozek 
si bystřili u vědomostního kvízu, 
u paměťového testu či u živého pexe-
sa,“ upřesnila Pollaková.

 Na táboře na Horní Bečvě nechy-
běla ranní rozcvička, oblíbený kar-
neval a táborák. „Počasí bylo pří-
větivé, a tak si to všichni, v maleb-
ném prostředí, řádně užili,“ doda-
la Pollaková s tím, že vysoká účast, 
201 seniorů na všech částech pro-
jektu svědčila o jejich zájmu být stá-
le aktivními a v dobré fyzické i psy-
chické kondici.

Imobilní klienti z Pohody 
si užívali zámecké pohody
ORLOVÁ – Několik dní se v orlovském 
domově pro seniory Pohoda nemluvilo 
o ničem jiném než o vydařeném výletu 
do Hradce nad Moravicí. S imobilními 
klienty tam z tohoto zařízení vyrazili díky 
grantu těžařské nadace v programu Pro 
region.

„Navštívili jsme nádherný 
zámek v Hradci nad Moravicí, 
na němž ve 13. století pobýval 
rod Přemyslovců. Senioři tak měli 

možnost poznat jeho krásu i historii. 
Nechyběla ani prohlídka zámecké 
zahrady a nádvoří,“ popsala Veronika 
Patorajová z Pohody.

Výlet podle ní korunovalo ideál-
ní počasí: slunečno, bezvětří a asi 
čtyřiadvacet stupňů. „Obohatili jsme 
tak kulturní a společenský život našich 
imobilních klientů, kteří již nemají 
možnost cestovat jako dřív. Nadaci OKD 
moc děkujeme,“ dodala.

OSTRAVA

40 Years of Destruction
Německá thrash metalová legenda Destruction 
slaví čtyřicáté výročí a v Ostravě se tak stane 
ve středu 1. listopadu v klubu Barrák (na nové 
adrese ve Fügnerově ulici 595/1 v Přívoze). Koncert, 
na kterém vystoupí i španělští Crisix, švédští Enforcer 
a američtí Whiplash začíná v 19 hodin.

FRÝDEK-MÍSTEK

Hornická desítka
Již šestatřicátý ročník vyhlášené sportovní akce 
se bude konat první listopadovou sobotu (4. 11.) 
ve Frýdku-Místku. Hned po ránu od 9:30 budou 
od Národního domu běhat děti a mládež, ve 12:40 je 
běh pro zdraví, ve 14 závod mílařů a ve 14:30 hodin 
odstartuje hlavní běh na deset kilometrů.

DOUBRAVA

Světluškování
Dia de los Muertos – Svátek mrtvých, pod tímto 
názvem se koná v pátek 3. listopadu tradiční 
doubravské Světluškování, čili program pro 
malé i velké s „dušičkovou“ atmosférou. Začíná 
v 16 hodin v zahradě Národního domu a zaštítila 
ho Nadace OKD.

PETŘVALD

Petřvaldská buchta
Soutěž amatérských pekařů bude v sobotu 
4. listopadu od 13:30 hodin za podpory Nadace 
OKD v knihovně v Petřvaldě. Porota bude hodnotit 
sladké, ale i slané výrobky v několika kategoriích.

Kalendárium akcí v (nejen) hornickém regionu
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PŘIVEĎ NOVÉHO 
KOLEGU NA DŮL 
A ZÍSKEJ ODMĚNU 
20 000 Kč!

  

ODMĚNA BUDE VYPLACENA PO ODPRACOVÁNÍ PRVNÍCH 
4 MĚSÍCŮ NOVÝM ZAMĚSTNANCEM, KTERÝ V DANÉM OBDOBÍ:
 odpracuje alespoň 85 % povinných dnů 

(dovolená se započítává do odpracované doby),
 bude stále v pracovním poměru,
 nebude ve výpovědní lhůtě,
 neměl neomluvenou absenci.

PŘIVEĎ NOVÉHO 
KOLEGU NA DŮL 
A ZÍSKEJ ODMĚNU 
20 000 Kč!

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s.
třída Osvobození 1721/9, Karviná

+420 725 756 830
+48 694 629 890

  telefonicky osobně     na webu
www.pracevokd.cz
www.rekrutacjaokd.pl

PŘIJMEME:

Horníky raziče a rubače.
Horníky ostatních činností.
Důlní zámečníky a elektromontéry.

Zapoj se do LIGY NÁBORÁŘŮa vyhraj dalších30 000 Kč!

Nabídka platí od 2. 1. 2023 do odvolání.
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